
Protokół Nr V
z V Sesji Rady Gminy Kluki

z dnia  14 lutego 2007r.

Punkt 1 – Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum
Otwarcia  sesji  dokonał  Przewodniczący  Rady  –  Grzegorz  Augustyniak 

o godz. 13 00, witając przybyłych radnych i gości .
W obradach uczestniczył  wójt -  p. Bernard Stein, sekretarz – p. Anna Fabrowska, 

skarbnik  –  p.  Elżbieta  Bednik,  radca  prawny  –  p.  Andrzej  Domański  oraz  sołtysi  i 
mieszkańcy.
Na stan 15 radnych obecnych było 15, w związku z tym obrady były prawomocne.  Lista 
obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu.
Lista obecności sołtysów stanowi załącznik nr 2 do protokołu.

Punkt 2 – Przyjęcie porządku obrad
Porządek obrad radni otrzymali wraz z zaproszeniem na sesję. 

Uwag do porządku obrad nie było. Za przyjęciem głosowali wszyscy radni.
1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum.
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
4. Sprawozdanie Wójta z działalności międzysesyjnej.
5. Podjęcie uchwały w   sprawie przyjęcia planów pracy stałych Komisji Rady Gminy 

Kluki na rok 2007.
6. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  poboru  w  drodze  inkasa  podatków  stanowiących 

dochody Gminy.
7. Podjęcie  uchwały  w    sprawie    regulaminu  wynagradzania  nauczycieli  oraz 

przyznawania i wypłacania nauczycielskiego dodatku mieszkaniowego.
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości i zasad wypłaty diety 

przewodniczącemu organu wykonawczego jednostki pomocniczej.
9. Rozpatrzenie  projektów  uchwał  dotyczących  wyrażenia  zgody  na  sprzedaż 

nieruchomości gruntowych stanowiących mienie komunalne.
10. Podjęcie innych niezbędnych uchwał.
11. Interpelacje i wolne wnioski.
12. Sprawy różne.
13. Zakończenie obrad.

Punkt 3 – Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
Przewodniczący  powiedział,  iż  protokół  z  ostatniej  sesji  był  do  wglądu 

w siedzibie Rady Gminy, natomiast w dniu sesji na sali obrad. Uwag do protokołu nie było. 
Za przyjęciem głosowali wszyscy radni.

Punkt 4 - Sprawozdanie Wójta z działalności międzysesyjnej.
Wójt – p. Bernard Stein poinformował, iż w okresie międzysesyjnym:

1. Został przygotowany projekt, a w tym tygodniu będzie wydana decyzja na budowę 
kanalizacji na osiedlu Leśnym w Klukach.

2. Telekomunikacja  zdecydowała  się  na  budowę  instalacji  telefonicznej  na  osiedlu 
„Leśnym” w celu zapewnienia dostępu do Internetu.

3. Była  wydana decyzja  środowiskowa na przebudowę drogi  krajowej  Nr 8.  Decyzja 
została  zaskarżona  do  Samorządowego  Kolegium  Odwoławczego,  przez  radnego 
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i  kilku  mieszkańców.  SKO  uchyliło  decyzję  ze  względów  proceduralnych  do 
ponownego  przeprowadzenia,  ale  w  zakresie  uzgodnienia  decyzji  z  innymi 
samorządami.

4. Projekt wodociągu Osina – Dąbrówka  - w tym tygodniu będzie wydane pozwolenie 
na budowę, natomiast pozostała część jest w trakcie projektowania.

5. Złożony był wniosek do PFOŚ i GW na dofinansowanie kanalizacji. Otrzymaliśmy 
informację o przyznaniu kwoty 140 tys. zł.

6. Wójt powiedział, iż wspólnie z przewodniczącym uczestniczył w:
1) podsumowaniu działalności PSP;
2) spotkaniu Noworocznym w Bełchatowie;
3) obchodach 30-lecia Nadleśnictwa.
4) Marszu szlakiem powstania styczniowego.

7. Wystąpiliśmy do Gminy Kleszczów o wsparcie  finansowe na inwestycje  drogowe. 
Decyzję w tej sprawie Rada Gminy Kleszczów podejmie do końca lutego.

8. Prowadzone  są  sprawy  merytoryczne  związane  z  przekształceniem  szkoły 
podstawowej  i  gimnazjum  w Klukach  w  zespół  szkół.  Jest  to  stosowny  moment, 
ponieważ   w  tym  roku  kończy  się  kadencja  dyrektorów  tych  szkół  oraz  w 
Kaszewicach. Konkursy będą przeprowadzone w miesiącu maju.

Wójt  zwrócił  się  do  Komisji  Budżetu  i  Finansów,  aby  przyjrzała  się  tym  
zagadnieniom.

9. Pojawiła się firma zainteresowana modernizacją oświetlenia ulicznego na terenie całej 
Gminy,  na  zasadzie  płatnika,  tzw.  Trzeciego.  Firma  dokonałaby  modernizacji 
oświetlenia poprzez montaż lamp energooszczędnych, a utrzymywałaby się z różnicy 
między opłatami jakie wnosimy teraz, a tymi które będą po modernizacji.

10. Uzupełniane są znaki drogowe, które są nagminnie niszczone.
11. BKPPT – proponował gminie przyłączenie do projektu indykatywnego dotyczącego 

uzbrojenia  terenu  w  Klukach,  koło  CPN.  Warunkiem  było  poniesienie  kosztów 
niekwalifikowanych – 665tys. zł oraz prefinasowanie  w wys. 1,5 mln zł. Nie jesteśmy 
w stanie ponieść takich kosztów i dlatego nie przystąpiliśmy do tego projektu.

12. Robione są tablice informacyjne dla sołectw.
13. Przyjęta jest zasada, że wszystkie remizy OSP są udostępniane dla młodzieży, ale pod 

warunkiem,  że  budynki  te  nie  będą  dewastowane.  Osoby,  które  pobierają  klucze 
muszą się zobowiązać do pilnowania porządku, ponieważ są skargi.

14. Opracowywane jest studium zagospodarowania przestrzennego. Projekt do wyłożenia 
będzie  pod koniec  przyszłego  tygodnia.  Wtedy Komisje  i  mieszkańcy będą  mogli 
zapoznać się  z  uwzględnieniem,  czy też nie wniosków,  które były  składane przez 
ostatnie  5  lat.  Nie  uwzględniono  wniosków,  które  powodują  bardzo  rozproszoną 
zabudowę.  Już  jesteśmy  gminą  o  bardzo  rozproszonej  zabudowie.  Budowa  sieci 
wodociągowej  czy  kanalizacji  dla  dwóch  posesji  jest  absolutnie  nieopłacalna.  Nie 
możemy  w  takim  przypadku  skorzystać  ze  środków  zewnętrznych,  ponieważ 
warunkiem jest posiadanie aglomeracji powyżej 2 tys. RLM, którą aby uzyskać trzeba 
mieć m.in. 120 mieszkańców na 1 km sieci.

15. Został zakupiony sprzęt do siłowni w Parznie, wnioskowanej w ubiegłym roku . 
16. Wójt  zwrócił  się  do  radnych,  aby  przejrzeli  projekt  budżetu  na  2007r.,  ponieważ 

komisje przeglądały tylko załączniki inwestycyjne. Po wniesieniu uwag będzie można 
przystąpić do uchwalenia budżetu.

17. 16 lutego odbędzie się spotkanie Komisji Infrastruktury z przedstawicielem Urzędu 
Wojewódzkiego  w sprawie Obszaru Chronionego Krajobrazu rzeki Widawki. Temat 
ten będzie przedmiotem obrad następnej sesji.
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18. Zlecone  zostało  opracowanie  odprowadzenia  wód  w  Kaszewicach  przy  ulicy 
„Ciemnej”.

19. Odbyło się spotkanie z Marszałkiem Województwa Łódzkiego p. Fisikiem, m.in. w 
sprawie  środków  unijnych  z  indykatywnych  środków.  Żaden  projekt  z  powiatu 
bełchatowskiego nie uzyskał akceptacji.

Były również rozmowy na temat przebiegu S-8. Wydaje się, że na ten moment  
przebieg  łódzki  jest  już  zatwierdzony.  W  zwitku  z  tym  powiat  bełchatowski 

wnioskuje o przebudowę drogi Pabianice – Kamieńsk, przez Bełchatów.
20. Wójt  powiedział,  iż  przeanalizował  projekt  umowy  przedstawiony  przez  firmę 

ochroniarską, która za cenę 3 tys.  miesięcznie proponuje 3-4 patrole w ciągu dnia. 
Wójt powiedział, iż jest to za duża kwota i będziemy szukać innego rozwiązania.

21. Wójt poinformował, iż w Trząsie w związku z rezygnacją z funkcji sołtysa p. Kośnej 
odbędą się nowe wybory.

Punkt 5 - Podjęcie uchwały w   sprawie przyjęcia planów pracy stałych Komisji Rady Gminy  
Kluki na rok 2007.

Przewodniczący Rady spytał, czy są uwagi do planów pracy?
Radny J. Konieczny – powiedział, że prosił na sesji grudniowej, aby Komisja Rewizyjna 
zajęła  się  sprawą uchwytów przy rynnach,  przy nowej  szkole,  a  w planie   pracy nie ma 
takiego punktu.
Radny R. Śniady – odpowiedział, iż Komisja zajęła się tą sprawą w grudniu.
Wójt zgłosił, aby Komisja Rewizyjna i Komisja Infrastruktury ujęła w swoich planach punkt 
dotyczący opiniowania projektu budżetu na bieżący rok.
Innych uwag nie było.
Za przyjęciem uchwały głosowali wszyscy radni.

Uchwała Nr 1/V/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 14 lutego 2007r.

w sprawie przyjęcia planów pracy stałych Komisji  Rady  
Gminy Kluki na rok 2007.

 Uchwała stanowi załącznik nr 3 do protokołu.

Punkt 6 -  Podjęcie  uchwały w sprawie  poboru w drodze  inkasa podatków stanowiących  
dochody Gminy.

Projekt uchwały omówiła p. Sekretarz A. Fabrowska.
Radna I. Lewińska – spytała na jakiej zasadzie ustalane jest wynagrodzenie prowizyjne?
Wójt – B. Stein – w zależności od tego jaka jest wysokość podatku zbieranego w sołectwie.
Więcej pytań i uwag nie było.
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.
Za przyjęciem głosowali wszyscy radni.

Uchwała Nr 2/V/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 14 lutego 2007r.

w sprawie poboru w drodze inkasa podatków stanowiących 
dochody Gminy.

Uchwała stanowi załącznik nr 4 do protokołu.
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Punkt  7 -  Podjęcie  uchwały  w   sprawie    regulaminu wynagradzania  nauczycieli  oraz  
przyznawania i wypłacania nauczycielskiego dodatku mieszkaniowego.

Projekt uchwały omówiła p. M. Karpińska Kierownik Zespołu Obsługi Szkół Gminy 
Kluki.
P. Karpińska powiedziała, iż obowiązek przyjęcia przez Radę regulaminu wynika z  Karty 
Nauczyciela.  Projekt  został  również  uzgodniony  ze  związkami  zawodowymi.  W  wyniku 
uzgodnień zmianie ulega zapis dotyczący wysokości dodatku motywacyjnego dla nauczycieli 
w wysokości 3% wynagrodzenia zasadniczego nauczyciela kontraktowego z wykształceniem 
magistra, a było wynagrodzenia stażysty.  Skutek finansowy tej zmiany, to kwota 3.200 zł 
rocznie. W trakcie uzgodnień wystąpiło rozbieżne stanowisko dotyczące wysokości dodatku 
funkcyjnego  za  wychowawstwo.  Związek  zawodowy  „Solidarność”  wnioskuje 
o podwyższenie dodatku, o którym mowa w pkt IV § 5 ust. 3 pkt 1 regulaminu: z 42 zł na 50 
zł, z 56 zł na 60 zł, z 70 zł na 80 zł.
Wójt wyjaśnił,  iż  przyjmując  takie  stanowisko  zachowujemy  podstawowy warunek,  tzn. 
uzyskujemy w wynagrodzeniach minimum, które wynika z Karty Nauczyciela.
Radny J.  Dymiński –  poprosił  o  wyjaśnienie  zasad  wypłaty  dodatku  za  warunki  pracy, 
dodatku mieszkaniowego oraz o fundusz wynagrodzeń przeznaczony na nagrody.
Wyjaśnień udzieliła p. M. Karpińska oraz p.Wójt
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.
Za przyjęciem głosowało 12 radnych, 3 wstrzymało się od głosu.

Uchwała Nr 3/V/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 14 lutego 2007r.

w  sprawie  regulaminu  wynagradzania  nauczycieli  oraz  
przyznawania i wypłacania nauczycielskiego dodatku 
mieszkaniowego.

Uchwała stanowi załącznik nr 5 do protokołu.

Punkt 8  -  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości i zasad wypłaty  
diety przewodniczącemu organu wykonawczego jednostki pomocniczej.

Przewodniczący Rady powiedział, iż na poprzedniej sesji zgłoszony został wniosek 
o podwyższenie diety dla sołtysów, za udział w sesji Rady Gminy.
Sekretarz p. A Fabrowska wyjaśniła, iż sołtysi nie otrzymują żadnego wynagrodzenia, jest 
to funkcja społeczna. Wynagrodzenie z tytułu poboru podatku, jest to odrębna sprawa.
Sprawy  rekompensat  za  działalność  organów  wykonawczych  jednostek  pomocniczych 
samorządu  terytorialnego  (sołtysów)  reguluje  ustawa  z  1990  r.  o  samorządzie  gminnym. 
W art.37 b przewiduje ona jedynie możliwość ustanowienia dla tych organów diet oraz zwrot 
kosztów podróży służbowej. Nie dopuszcza żadnych innych rekompensat.
Radna  I.  Lewińska powiedziała,  iż  jej  zdaniem  praca  sołtysów  jest  bardzo  stresująca, 
ponieważ wszyscy zwracają się do nich z problemami.

1. radny J. Dymiński – zaproponował dietę w wysokości 40 zł,
2. radny S. Gil – 50 zł,
3. radna I. Lewińska 80 zł.

Za pierwszą propozycja glosowało 4 radnych, za drugą 10 radnych i ta propozycja uzyskała 
większość.
Następnie radni stwierdzili ten fakt w uchwale.
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Uchwała Nr 4/V/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 14 lutego 2007r.

w sprawie ustalenia wysokości i zasad wypłaty diety 
przewodniczącemu organu wykonawczego jednostki 
pomocniczej.

Uchwała stanowi załącznik nr 6 do protokołu.
Radny C. Zochniak spytał, czy na sesję mogą być zapraszani członkowie Izby Rolniczej, tak 
jak sołtysi?
Przewodniczący  Rady odpowiedział,  iż  sołtysi  są  informowani  o  sesjach,  zapraszani  są 
radni. Informacja o sesji dla wszystkich wywieszana jest na tablicy ogłoszeń i każdy może 
uczestniczyć w sesji.

Punkt  9 -  Rozpatrzenie  projektów  uchwał  dotyczących  wyrażenia  zgody  na  sprzedaż  
nieruchomości gruntowych stanowiących mienie komunalne.

Na  sesję  zostały  przygotowane  trzy  projekty  uchwał  dotyczące  działek  w  Żarze, 
Strzyżewicach i Klukach.

1) Działka nr 537 o pow. 0,30 ha położona w Żarze,  na której  posadowiony jest 
budynek po byłej szkole podstawowej.

Radny Cz. Siewiera powiedział, iż budynek ulega dewastacji i jeśli są chętni na kupno, to 
trzeba  sprzedać.  Radny  powiedział  również,  aby  pieniądze  uzyskane  ze  sprzedaży 
przeznaczyć na drogę do Puszczy.
Sołtys Żaru – p. E. Siewiera podzielił zdanie radnego.
Za  wyrażeniem  zgody  na  sprzedaż  przedmiotowej  działki  głosowali  wszyscy  radni 
jednomyślnie.

Uchwała Nr 5/V/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 14 lutego 2007r.

w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż działki budowlanej 
stanowiącej mienie komunalne.

Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu.

2) Działka nr 31 o pow. 0,82 ha, położona w Strzyżewicach.
Radny H. Szafran – powiedział, iż mieszkańcy są przeciwni sprzedaży tej działki.

Sołtys p. B. Kawecka – również była przeciw.
Przewodniczący Rady  – Rada Gminy podjęła  uchwałę  Nr  22/XXX/06  23 maja  2006r., 
w której nie wyraża zgody na sprzedaż tej działki.
Radni po rozpatrzeniu projektu uchwały stwierdzili, iż nie wyrażają zgody na sprzedaż tej 
działki, wobec powyższego uchwała Nr 22/XXX/06 pozostaje w mocy.

3) Działka nr 988/3 o pow. 1,24 ha położona w obrębie geodezyjnym  Kluki.
Radny J.  Konieczny powiedział,  rozmawiał  z  mieszkańcami,  którzy są  przeciwni 

sprzedaży, ponieważ jest to grunt strategiczny, przy trasie i może być potrzebny gminie.
W sprawie tej działki głos zabrała również p. Pawłowska, mieszkanka Kluk, która poprosiła 
o rozważne przeanalizowanie jej prośby. P. Pawłowska powiedziała, iż 5 lat temu wystąpiła 
o zakup tej działki pod budowę stacji. Wyznaczono jej 16 arów, w pobliżu śmietniska, za 
które  zapłaciła  10  tys.  zł,  tłumacząc  położeniem  w  strefie  przemysłowej.  P.  Pawłowska 
spytała,  dlaczego  nie  została  powiadomiona  o  możliwości  zakupu,  jaka  będzie  wycena 
działki, kim jest rzeczoznawca i jakie kryteria będzie brał pod uwagę?
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Wójt odpowiedział, iż jest  przyjęta zasada – wpływa wniosek  o zakup  działki, to sprawa 
trafia na sesję. Jeśli Rada wyraża zgodę na sprzedaż, wówczas uruchamiana jest procedura. 
Na ten moment przedmiotowa działka nie podlega sprzedaży, więc żaden rzeczoznawca jej 
nie wyceniał.
Radny J. Konieczny spytał, czy nie można odpisać zainteresowane osobie, że była ta sprawa 
podejmowana?
Wójt odpowiedział – organem stanowiącym jest Rada i to Rada decyduje o przeznaczeniu do 
sprzedaży.  Każde  podanie  o  sprzedaż  mienia  będzie  przedstawiane  Radzie  i  to  Rada 
zdecyduje.
Przewodniczący Rady – wyjaśnił,  iż  działki  szacowane są przez biegłego rzeczoznawcę. 
Działce tej należy przyjrzeć się w terenie, a poza tym należy się zastanowić też nad tym, że 
odmawiamy kolejnym inwestorom, a może w tym miejscu powstać zakład i podatki będą 
wpływać do budżetu.
Nikt z radnych nie wypowiedział się za sprzedażą, wobec tego pozostaje w mocy uchwała Nr 
26/III/2002 Rady Gminy z 30 grudnia 2002r.o nie wyrażeniu zgody na sprzedaż.

Punkt 10 - Podjęcie innych niezbędnych uchwał.
W tym punkcie nie było żadnych uchwał.

Punkt 11 i 12 - Interpelacje i wolne wnioski oraz sprawy różne.
Przewodniczący Rady G. Augustyniak powiedział,  iż na jego ręce wpłynęła lista 

rolników poszkodowanych przez koło łowieckie „Knieja”. Na sesję przybyli również rolnicy, 
którzy są niezadowoleni z dzierżawy obwodu przez to koło łowieckie, są też obecni myśliwi. 
W imieniu mieszkańców głos zabrała p. Maciejewska, która powiedziała, że dziki podchodzą 
już  pod  same  zabudowania,  niszczą  łąki  i  pola  uprawne.  Rekompensaty  za  szkody  są 
minimalne i niejeden nie chce tych pieniędzy, aby tylko dziki nie wchodziły na pola i nie 
niszczyły  upraw.  Pieniądze  nie  wystarczają  na  ponowne zasiewy czy posadzenie  nowych 
ziemniaków, nie mówiąc już o robociźnie.
 Poza  tym  osoba  szacująca  szkody  jest  nieuprzejma,  arogancka  i  niepoważnie  traktuje 
rolników.
Radny J. Dymiński – potwierdził, iż rzeczywiście traktowanie rolników jest niepoważne.
Następnie  głos  zabrał  p.  M.  Zochniak –  powiedział,  iż  sprawa  szkód  i  nieporozumień 
z rolnikami trwa już ok. 20 lat. P. Zochniak powiedział, iż zasiadał w radach poprzedniej 
kadencji  i  sprawa  szkód  i  nieporozumień  wracała  na  radę  wielokrotnie.  W 1995  r.  było 
postawione ultimatum , albo koło zrobi porządek i będzie spokój, albo wystąpimy o cofnięcie 
dzierżawy.  Wówczas postarali  się  i  załagodzili  konflikt  z  rolnikami,  ale  sprawa powraca. 
P Zochniak powiedział, iż wiadomo gdzie jest zwierzyna, tam będą szkody, ponieważ jest to 
nieuniknione,  ale  sprawa załatwienia  musi  być inna,  obie  strony muszą  być zadowolone. 
Nie można lekceważyć rolnika i mu ubliżać. Na terenie Gminy istnieją inne koła i z nimi nie 
ma większych nieporozumień.
P.  Zochniak  zaproponował,  aby  zawiązać  miejscowe  koło,  które  mając  swą  siedzibę  na 
miejscu będzie mogło szybciej i skuteczniej rozwiązywać problemy. P. Zochniak zwrócił się 
do Rady o poparcie  inicjatywy miejscowych  myśliwych  u Starosty,  ponieważ to  Starosta 
decyduje o wydzierżawieniu terenu dla koła łowieckiego.
Radny Cz. Siewiera – również stwierdził, iż problem z szacowaniem szkód był od zawsze, 
tzn.  szacowali  jak  chcieli,  wg  własnego  uznania.  Odszkodowania  w  żaden  sposób  nie 
pokrywają  kosztów  wielokrotnie  ponawianych  napraw  szkód,  ponieważ  po  powtórnym 
zasianiu mija tydzień i znowu jest zryte, a wtedy już nikt odszkodowania nie wypłaci.
Radny spytał co będzie z jesiennymi zniszczeniami na polach, szczególnie łąk? Kto będzie 
płacił odszkodowania stare, czy nowe koło?
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Przewodniczący Rady wyjaśnił, iż w takich przypadkach powoływany jest likwidator.
Wójt B. Stein – powiedział,  iż wydaje się słusznym argumentem, żeby koło miało swoją 
siedzibę  na  terenie  Gminy,  powinno  to  w  pewnym  stopniu  rozwiązać  problem.  Kontakt 
z kołem, którego siedziba jest w Łodzi jest zdecydowanie utrudniony. 
Następnie  głos  zabrał  p.  Sypniewski,  który  również  potwierdził  nierzetelność 
dotychczasowego dzierżawcy. Powiedział, iż w 2005r. dziki zniszczyły uprawę ziemniaków, 
po  powiadomieniu  o  szkodzie  nikt  nie  zareagował  na  zgłoszenie  .  Dwa  lata  temu  i  w 
ubiegłym roku dziki zniszczyły ok. 1 ha łąki.  Przy szacowaniu szkody uzgodniono, że koło 
pokryje  koszty  5  godzin  wałowania  łąki,  ale  do  dnia  dzisiejszego  nikt  nie  zwrócił 
poniesionych  kosztów.  P.  Sypniewski  powiedział,  że  w przypadku  powstania  szkód koło 
powinno znaleźć inne rozwiązanie, powinno się zatrudnić dwie osoby, którzy pójdą i będą 
równać łąki, czy w inny sposób usuwać szkody, aby pomóc ludziom.
Radna D. Stankowska – spytała kto będzie płacił za pracę tych ludzi?
Przewodniczący Rady odpowiedział – członkowie Koła, ze swych składek.
Wójt  B.  Stein –  Rada  Gminy  nie  jest  stroną  tego  sporu.  Sprawę  wypłaty  odszkodowań 
reguluje ustawa – Prawo łowieckie. Rada może tylko poprzeć inicjatywę.
Przewodniczący Rady, podsumowując dyskusję na ten temat powiedział, iż problem istnieje 
od wielu lat,  jednak ostateczną decyzję  podejmie Starosta.  Rada może poprzeć inicjatywę 
mieszkańców, w związku z tym  Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek : „Kto jest 
za  udzieleniem  poparcia  dla  nowego  miejscowego  koła  łowieckiego  i  jednocześnie 
wystąpienia przeciwko dalszej dzierżawie terenów Gminy Kluki Kołu Łowieckiemu Knieja?”
Za poparciem wniosku głosowali wszyscy radni jednomyślnie.

P. Pawłowska poprosiła o przywiezienie grysu na drogę.
Przewodniczący Rady wyjaśnił, iż w takich sprawach należy zwracać się do swoich radnych, 
którzy będą dalej pilnować realizacji takich wniosków.

Przewodniczący ogłosił 5 min. przerwę.

Po przerwie obrady zostały wznowione. Przewodniczący poinformował radnych o pismach, 
które wpłynęły dorady w okresie międzysesyjnym.

1) Pismo  z  Łódzkiego  Urzędu  Wojewódzkiego  w  sprawie  uzgodnienia  przez  Radę 
Gminy Kluki projektu Rozporządzenia Wojewody Łódzkiego w sprawie uzgodnienia 
przez Radę Gminy Kluki projektu Rozporządzenia Województwa Łódzkiego sprawie 
uznania za Obszar Chronionego Krajobrazu Doliny Widawki.

16  lutego  odbędzie  się  spotkanie  w  tej  sprawie  Komisji  Infrastruktury  z 
przedstawicielem  Urzędu  Wojewódzkiego,  na  które  mogą  przybyć  wszyscy 
zainteresowani radni. Uzgodnienie tego Obszaru wiąże się z pewnymi ograniczeniami, 
dlatego  przewodniczący  zwrócił  się  do  Komisji  Infrastruktury,  aby  dokładnie 
przyjrzeli się tej sprawie.

2) Zarząd Powiatu Bełchatowskiego zwraca się z prośbą o wyrażenie opinii w sprawie 
wspólnych  inwestycji  na  drogach  powiatowych.  Inwestycje  prowadzone  byłyby 
w roku 2007 na odcinkach dróg powiatowych wskazanych przez Gminę, natomiast 
realizacja  uzależniona  jest  od  przekazania  przez  Gminę  środków  finansowych 
w wysokości połowy kosztów danej inwestycji.

Radni w wyniku dyskusji stwierdzili, iż stan dróg powiatowych na terenie naszej 
Gminy jest  fatalny.  Bardzo zły stan  drogi  jest  na  odcinku Parzno – Zelów,  Parzno - 
Lubiec, odcinki drogi z Kluk do Parzna, droga przez Trząs.
Wójt B. Stein - zadania newralgiczne, które wymagają dużych nakładów finansowych 
spychane są na najniższy szczebel samorządu. Rozważając przedstawione pismo należy 
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wziąć  pod uwagę  –  czy dbamy o swoje  drogi,  których  do realizacji  nie  brakuje,  czy 
dokładamy do dróg, które przebiegają przez nasz teren, ale nie są w naszym zarządzie. To 
nie  my  dostajemy subwencje  na  remonty  i  budowę  tych  dróg,  tylko  wpływa  ona  do 
budżetu  powiatu.  Wójt  powiedział,  iż  gdyby  Gmina  posiadała  nadmiar  środków, 
a  budowa  drogi  miałaby  strategiczne  znaczenie  wówczas  moglibyśmy  rozważyć  taką 
możliwość.
Przewodniczący Rady – inną sprawą jest współfinansowanie przy budowie chodników, 
ponieważ  są  to  zadania,  które  pochłaniają  mniejsze  koszty,  a  w  znaczny  sposób 
poprawiają bezpieczeństwo pieszych, szczególnie dzieci.
Wójt powiedział, iż współfinansowanie przy budowie chodników jest jedynym sposobem 
wyegzekwowania budowy chodnika. Wójt powiedział, również iż jeśli będą takie zadania 
realizowane  w  przyszłości  to  kompleksowo,  a  nie  pracownicy  z  robót  publicznych, 
ponieważ  są  to  roboty  przy  niezamkniętych  odcinkach  dróg,  bierzemy  za  nich 
odpowiedzialność, a ludzie są różni.
Radni poparli stanowisko Wójta.
3) Kolejne pismo złożyli mieszkańcy posesji przy tzw. ulicy „Ciemnej” w Kaszewicach. 

Mieszkańcy zwrócili się z prośbą o podjęcie działań, mających na celu odwodnienie 
ulicy, przy której mieszkają. Pismo stanowi załącznik nr 8 do protokołu.

Wójt – Sytuacja taka ma miejsce, ponieważ są bardzo duże różnice wysokościowe 
w samych  Kaszewicach.  Na  odcinku  500m różnica  tego  terenu  sięga  9  m.   W dniu 
wczorajszym  byli  na  miejscu  eksperci  z  dziedziny  odwodnień,  którzy  podjęli  się 
przygotowania dwóch wariantów odprowadzenia wód. Dotyczyć to jednak będzie tylko 
odwodnienia powierzchniowego, natomiast każdy budynek będzie musiał mieć założoną 
opaskę.  Kolejna  sprawa,  która  od  wielu  lat  trwa,  to  opór  mieszkańców,  przy  których 
przebiega rów.
Wójt powiedział, iż na ten moment czekamy na analizy ekspertów.
Radna I. Lewińska – powiedziała, iż nie może być taka sytuacja, że rów przeprowadzony 
jest przez środek podwórka, rów w którym płynie śmierdząca woda. Trzeba znaleźć inne 
rozwiązanie.
Wójt – żeby prowadzić kanał wzdłuż drogi, muszą być rozebrane wszystkie ogrodzenia, a 
poza tym musi to być kanał 6m, ponieważ jest taka różnica poziomów.
Radna  I.  Lewińska zgłosiła  ,  iż  chce  uczestniczyć  w  spotkaniach  dotyczących  tego 
zadania.
Następnie głos zabrała p. Sołtys T. Kocińska – Grzybek – która powiedziała, iż wiele lat 
temu  było  robione  odwodnienie  Kaszewic,  tylko  pozostawiono  tę  jedną  ulicę.  Na 
pozostałym obszarze  teraz  wszędzie  jest  sucho,  są  drogi  asfaltowe,  a  na  tym  jednym 
odcinku nawet nie można przejść. Pani sołtys spytała Wójta, kiedy będzie to zrobione?
Wójt odpowiedział, iż dokumentacja powinna być przygotowana w ciągu 1,5 miesiąca.
4) Kolejne pismo złożyli mieszkańcy Kaszewic Kolonii, z prośbą o dokonanie przeglądu 

drogi przez Radę Gminy.
Radni  w wyniku dyskusji  stwierdzili,  iż  wiele dróg na terenie  Gminy wymaga 

remontów i położenia asfaltu.
Radny S.  Gil – jeśli  Rada ma jechać w teren,  to powinna jechać na wszystkie  drogi 
w gminie, a nie na jedną.
Radna D. Stankowska – jakie były brane kryteria  do zamieszczenia w planie inwestycji 
jednorocznych i wieloletnich wybranych dróg? Radni składali wnioski, w sprawie dróg, 
ale nie wszystkie się znalazły. Dlaczego te,   a nie inne?
Wójt –  kryterium to ilość osób mieszkających przy danym odcinku drogi, ale to Rada 
ostatecznie zdecyduje, które będą realizowane.
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 Radny J. Konieczny – powiedział,  iż co roku komisje jeździły w teren, w tym roku 
Komisja Infrastruktury ma w planie dokonać takiego objazdu.
Przewodniczący  Rady –  powiedział,  iż  w  takiej  sytuacji  zwoła  wszystkie  komisje, 
na jeden  termin, o którym radni zostaną powiadomieni.
5) Pismo mieszkańców Kaszewic Kolonii w sprawie wykupu działki od p. Grzesiaka, 

z przeznaczeniem na drogę.
Wójt powiedział, iż sprawa jest już w toku.
6) Pismo  –  mieszkańców  Żaru,  w  sprawie  modernizacji  drogi  z  Żaru,  w  kierunku 

Puszczy.
7) Pismo Prokuratury Rejonowej w Bełchatowie w sprawie odmowy wszczęcia śledztwa 

w sprawie działania na szkodę interesu publicznego i przyjęcia korzyści materialnej 
w 2002r. przez Wójta Gminy Kluki, w związku z realizacją zamówienia publicznego- 
budowy kanalizacji  zewnętrznej  i  zbiornika dwukomorowego przy budynku szkoły 
w Klukach.

Przewodniczący Rady przypomniał niektórym radnym, że nie są zobligowani do tego, 
aby występować jako radni na zewnątrz, poza Gminą. Takie działania mogą zaszkodzić 
nie tylko jednej osobie, ale wszystkim mieszkańcom Gminy Kluki.
Radny J. Konieczny – jeśli się o czymś wie i nie doniesie się, to jest to karane.

Wójt powiedział,  iż  na  niektóre  drogi  już  w  ubiegłym  tygodniu  miała  wyjechać 
równiarka,  niestety  warunki  pogodowe  na  to  nie  pozwoliły,  ale  jeżeli  pogoda  na  to 
pozwoli drogi będą równane.
Do  końca  marca  mają  być  założone  wodomierze.  Wg  ostatniej  informacji  dyrektora 
Zakładu Usług Wodnych prace mają się rozpocząć od najbliższej środy.
Wójt powiedział, iż są czynione próby podania wody z innych źródeł, robione są pomiary, 
czy uda utrzymać się ciśnienie wody.
Radna  I.  Lewińska spytała,  dlaczego  nie  został  przegłosowany  projekt  uchwały 
w sprawie cen wody? Została sprawa przesunięta na komisje i zostało tak przyjęte.
Wójt odpowiedział,  iż  niezależnie  od  tego,  jaką  radni  podejmą  uchwałę  ustawa  o 
zbiorowym  zaopatrzeniu  w  wodę  i  odprowadzaniu  ścieków  daje  przedsiębiorstwu 
możliwość wprowadzenia tej ceny, którą skalkulowali, jeżeli kalkulacja jest prawidłowo 
sporządzona. 
Radny J. Konieczny należy wziąć pod uwagę, że nie z winy odbiorców są tak duże straty 
wody, ponieważ Wola Krzysztoporska, przez ostatnie 5 lat nic nie zrobiła, aby te straty 
obniżyć.
Sołtys Kaszewic – na zebraniu wiejskim mieszkańcy Kaszewic i Kolonii powiedzieli, iż 
dopóki nie zostaną założone wodomierze nie zapłacą opłaty za licznik.
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie wniosek – „Czy Rada Gminy Kluki jest 
przeciwna podwyżkom opłaty stałej przedstawionej w kalkulacji przez ZUWiK w Woli 
Krzysztoporskiej?”
Za - głosowali wszyscy radni.
Radny J. Konieczny – zgłosił wniosek, aby Zakład wykazał jakie powstały oszczędności 
w związku z zainstalowaniem na ujęciu w Klukach zestawu pomp energooszczędnych.
Sołtys – Roździna zgłosił, aby w Roździnie postawić znak – uwaga zwierzęta domowe.
Wójt odpowiedział, iż wystąpi w tej sprawie do Powiatowego Zarządu Dróg.
Radna I. Lewińska spytała – jak zostanie rozwiązany problem MZK.
Wójt – Gmina Kluki ma umowę z MZK, jeszcze na trzy miesiące, w zakresie kursu do 
Nowego  Janowa.  Co  będzie  dalej,  na  ten  moment  nie  wiadomo,  ponieważ  Rada 
Nadzorcza MZK próbuje ograniczyć kursy autobusów  tylko w granicach miasta. Na ten 
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moment MZK – nie są zainteresowane rozszerzeniem swej działalności na tereny, którymi 
jesteśmy zainteresowani, chyba że za dopłatą 120 tys. rocznie.
Radna I. Lewińska zgłosiła również, iż są bardzo zaśmiecone lasy, i w związku z tym 
trzeba  podjąć  jakieś  działania,  aby  to  uprzątnąć  i  zapobiec  na  przyszłość  takiemu 
zjawisku.
Wójt – Rada może rozważyć wydzielenie jakiejś puli pieniędzy na posprzątanie. 
Przewodniczący Rady zaproponował, aby radni do końca miesiąca wskazali konkretnie 
miejsca, przy których znajdują się śmieci, szczególnie przy drogach powiatowych. Wójt 
wystąpi  wtedy z pismem do powiatu,  który posiada odpowiedni sprzęt,  o uprzątnięcie 
tego.
Wójt przypomniał, iż śmieci są tego, kto jest właścicielem działki, niezależnie od tego kto 
je podrzuci, dlatego trzeba pilnować się nawzajem.
Radny J. Konieczny – czy Gmina złożyła jakiś wniosek o fundusze unijne?
Wójt  – była  możliwość  składania  wniosku  na  projekty  powyżej  5  mln.,  z  powiatu 
bełchatowskiego żaden wniosek się nie zakwalifikował.
W tej chwili prowadzony jest nabór w Funduszu Norweskim, jednak tu nie spełniamy 
warunku,  tzn.  nie  posiadamy  aglomeracji  powyżej  2000  RLM.  Dokumenty  są 
przygotowywane na kanalizację w Klukach, jest to wniosek na 1,5 mln. zł. Zakładając 
prefinansowanie tego zadania, to jest wszystko co na ten moment możemy ponieść.
Radna I. Lewińska – zgłosiła, aby dokonać podcinki drzew przy drodze koło cmentarza 
w Kaszewicach, ponieważ gałęzie utrudniają przejazd, szczególnie autobusom.
Radny  B.  Trzmiel –  miał  być  destrukt  lub  tłuczeń  na  zjazdy  z  drogi  krajowej  do 
Podwódki.  
Radna D. Stankowska – zgłosiła, aby dowieźć kruszywa na drogę w Ścichawie.
Sołtys  Roździna poprosił  o  interwencję  do  Spółdzielni  Mieszkaniowej  w  sprawie 
lokatorów zamieszkujących w budynku po byłej szkole.

Więcej pytań nie było.

Punkt  13 - Zakończenie obrad.

O godzinie  1630  Przewodniczący  Rady  podziękował  wszystkim  za  przybycie  i  zakończył 
obrady.

…………………………………

Protokołowała: Bożena Wieczorek Przewodniczący Rady
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